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Beslispunten 

1. in te stemmen met het voorstel tot overgaan op een nieuw vergaderstelsel; 

2. het Reglement van Orde voor de raad van Lingewaard 2017 (bijlage 1) vast te stellen; 

3. in het vergaderstelsel twee clusters voor de Politieke Avond en de Inforonde te introduceren, 

te weten ‘Bestuur en Samenleving’ en ‘Ruimte en Economie’; 

4. in te stemmen met implementatieplan (bijlage 2); 

5. kennis te nemen van de toelichting op het vergaderstelsel (bijlage 3); 

6. eind 2017 een evaluatie uit te (laten) voeren. 

 

Samenvatting 

De evaluatie van het samenspel tussen raadsleden heeft het advies opgeleverd om het huidige 

vergaderstelsel van de gemeenteraad van Lingewaard te wijzigen. Er is met name behoefte aan een 

meer heldere fasering van de verschillende avonden in de cyclus; minder herhalingen in de 

vergadercyclus; een betere bevordering van het debat; een meer uitnodigend vergaderstelsel voor 

burgers en de mogelijkheid voor raadsleden om elkaar eerder in het proces te treffen. Het 

voorgestelde BOB-model, bestaande uit beeldvorming, oordeelsvorming en besluitvorming, moet de 

beoogde verandering optimaal gaan faciliteren. 

 

Inleiding 

De evaluatie van het samenspel in de raad en het daarbij gehanteerde vergadermodel heeft tijdens 

de bijeenkomsten van de Raad op Zaterdag (20 februari en 12 maart) het advies opgeleverd om het 

huidige vergaderstelsel van de gemeenteraad van Lingewaard te wijzigen, zodat dit het 

besluitvormingsproces en het samenspel van de raadsleden beter kan ondersteunen. 

Hiervoor is door de raad vervolgens een klankbordgroep ingesteld, bestaande uit de heer Van den 

Bos, mevrouw Claassen, de heer Hubers, de heer Janssen, de heer Minkhorst, mevrouw Raes, de 

heer Wannet en de heer Van de Woerdt. De klankbordgroep is bijeen geweest op 6 juni, 30 juni en 
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11 juli om te spreken over hoe het vergaderstelsel zo ingericht kan worden dat het voldoet aan de 

wensen. Daarnaast is er op 13 juli jl. een presentatie gehouden voor alle raads- en PA-leden en het 

college, waarin het nieuwe vergadermodel is toegelicht. Hierna is de klankbordgroep op 29 augustus 

en 1 september nogmaals bijeen geweest om de verdere invulling vorm te geven. Daarnaast is in de 

voorbereiding van dit raadsvoorstel gesproken met het directieteam en de teammanagers, met de 

burgemeester, met de griffier en met het Presidium. Daarnaast is het voorstel voorafgaande aan 

deze behandeling toegezonden aan het college op 15 september. 

 

Beoogde effecten 

Tijdens de Raad op Zaterdag-bijeenkomsten zijn door de raad de volgende beoogde doelen van een 

vergaderstelsel benoemd: 

- voorkomen van herhalingen in de vergadercyclus 

- debat bevorderen 

- regie over eigen agenda 

- uitnodigend vergaderstelsel voor burgers 

- elkaar eerder in het proces treffen 

Daarnaast bleek tijdens de andere bijeenkomsten dat er eveneens behoefte is aan een meer heldere 

fasering van de verschillende avonden binnen de vergadercyclus, met als gewenst effect een betere 

samenhang in het vergaderstelsel. 
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BOB-model op hoofdlijnen 

 

Figuur 1 Schematische weergave van het BOB-model 

 

Het BOB-model onderscheidt de fases beeldvorming, oordeelsvorming en besluitvorming. Figuur 1 

vormt de basis voor het nieuwe vergaderstelsel. Het is een vijf-wekelijkse cyclus, waarbij de raad 

vergadert in week 5. Dit is tevens de eerste week van de nieuwe cyclus, waarin de nieuw te vormen 

agendacommissie (zie kopje ‘Argumenten’) bijeenkomt. 

In het nieuwe model is de beeldvorming, die op verzoek van de klankbordgroep de naam Inforonde 

krijgt, bedoeld voor het genereren van goede input voor besluitvorming. De Inforonde is in het 

Reglement van Orde gedereguleerd. Dat wil zeggen dat er voor de Inforonde zo min mogelijk regels 

worden vastgesteld. Op deze wijze zijn verschillende vormen vrij in te zetten en kunnen er andere 

vormen toegepast worden die beter passen bij het dossier of het voorstel. Te denken valt aan de 

volgende vormen: presentatie; bijpraten (vergelijkbaar met de huidige inforaad); informatiemarkt; 

hoorzitting; rondetafelgesprek; werkbezoek. Zie bijlage 3 voor een toelichting op deze vormen.  

Wanneer alle informatie vergaard is en alle (technische) vragen zijn gesteld, kan worden overgegaan 

tot de oordeelsvorming tijdens de Politieke Avond (PA). Dit vraagt om een helder debat, waarin 

fracties kleur bekennen en het onderwerp afpellen op de verschillen en overeenkomsten. Na 

beraadslaging op de PA adviseren de raadsleden en PA-leden die de vergadering vormen, of een stuk 

als hamerstuk of als bespreekstuk naar de raad kan.  

In de Raadsvergadering worden de hamerstukken achteraan op de agenda geplaatst. De 

bespreekstukken staan vooraan. Na een finale ronde van het politieke debat kan worden overgegaan 

tot besluitvorming. 

Een uitgebreide toelichting op de drie elementen van het BOB-model, vindt u terug in bijlage 3. 

 

Argumenten 

 De Inforonde biedt de mogelijkheid om vroeg in het proces betrokken te worden bij 

projecten en voorstellen. Hierdoor beschikt u als raad over meer sturingsmogelijkheden en 

krijgt u de gelegenheid om vooraf kaders mee te geven. Dit model biedt tevens de 

mogelijkheid om tijdens de Inforonde ook burgers en (maatschappelijke) organisaties te 

betrekken. Hun standpunten, maar ook expertise, kunnen op deze manier gehoord worden 

op een moment dat er effectief gebruik van gemaakt kan worden. 
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 De fasering van de diverse onderdelen van het model is helderder, voor alle betrokkenen. 

Meer dan het huidige systeem is het duidelijk wanneer er sprake is van beeldvorming (en dus 

ruimte voor vragen stellen), oordeelsvorming (kleur bekennen, maar ook luisteren naar en 

vragen stellen over de standpunten van de andere fracties) en ten slotte besluitvorming, 

waarin alle feiten, meningen en standpunten zijn afgewogen en er een keuze wordt gemaakt. 

Het is belangrijk dat de voorzitter bij aanvang en na afloop van ieder agendapunt herhaalt 

wat de status van het stuk is, zodat het doel van de besprekingen die daarop volgen, helder 

is. Deze structuur dwingt af dat deelnemers aan de vergaderingen niet in herhaling vallen. 

Doordat in de PA de oordeelsvorming een plaats krijgt, wordt de verbinding tussen de PA en 

de Raadsvergadering sterker. 

 Het nieuwe stelsel biedt meer ruimte voor debat in de Raadsvergadering. Tijdens de PA ligt 

de nadruk op de oordeelsvorming, waardoor diverse onderwerpen na de PA al rijp zijn voor 

besluitvorming in de Raadsvergadering (hamerstuk). Hierdoor ontstaat er meer ruimte op de 

Raadsvergadering om te spreken over de zwaardere dossiers, waarop tijdens de PA grote 

verschillen zijn blootgelegd of actuele politieke onderwerpen. 

 Om meer grip te krijgen op de agenda en daarmee de vergaderdruk wordt er een 

agendacommissie ingesteld (zie ook de punten 3 en 4 in bijlage 3) die, namens de raad, 

verantwoordelijk wordt voor de Lange Termijn Agenda (LTA). Op dit moment heeft het 

presidium de rol van agendacommissie, maar ook van fractievoorzittersoverleg. Het 

presidium dient dus zowel als een vertrouwelijk beraad voor het reilen en zeilen van de raad 

en het houdt zich bezig met alle organisatorische en procedurele zaken, zoals agenda’s en 

behandelvoorstellen. In de praktijk zijn deze twee rollen lastig te combineren, omdat het 

fractievoorzittersoverleg een politiek overleg is en een agendacommissie gebaat is bij een 

meer apolitieke setting, waar met name technisch wordt gezocht naar een passend 

behandelvoorstel. In het nieuwe vergaderstelsel worden deze twee taken uit elkaar gehaald, 

door een agendacommissie in te stellen en het presidium te vervangen door het 

fractievoorzittersoverleg. 

 

Kanttekeningen 

Cultuur 

Op papier lijkt de wijziging van het vergaderstelsel relatief simpel. In de praktijk kan het echter nog 

een hele uitdaging zijn om met veel betrokkenen (raads- en PA-leden, voorzitters, collegeleden, 

ambtenaren) op een andere manier te gaan werken. Het is dus niet enkel een structuurverandering, 

maar het vraagt ook een cultuurverandering. Het is zaak nu al te onderkennen dat het doormaken 

van deze verandering tijd kost. Het organiseren van een training voor raads- en PA-leden, om te 

herhalen wat de rollen en instrumenten van de raad zijn, kan helpen om helder te hebben wat de 

positie van de raad is en hoe men doeltreffend gebruik kan maken van de middelen. Ook goede 

communicatie met de ambtelijke organisatie en het college is belangrijk voor het slagen van dit 

model, aangezien zij voor een groot deel de input leveren voor de agenda’s van de vergaderingen en 

de LTA. 

 

Parallelle sessies 

In het nieuwe model zal er thematisch vergaderd worden. Hiervoor zullen (weer) twee clusters 

gehanteerd worden: ‘Bestuur en Samenleving’ en ‘ Ruimte en Economie’.  Deze benamingen lijken op 

de in het verleden gehanteerde verdeling tussen ‘Bestuur’ en ‘Ruimte”, echter de voorgestelde 

benaming is duidelijker en meer volledig. Op de LTA kan zichtbaar gemaakt worden in welk cluster 

een voorstel of dossier wordt behandeld.  
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De vaste vergaderavond blijft de donderdag. Indien de agendacommissie het nodig acht, kan er voor 

gekozen worden om de clusters te verdelen over twee avonden, waarbij de tweede avond op 

woensdag zal zijn. De vergaderingen zullen in principe plaatsvinden in Huissen. 

 

Budget 

Het gebruik van de vergaderlocatie in Huissen kost per vergadering ongeveer 165 euro 1. De kosten 

voor het gebruik van deze locatie worden echter, net zoals nu al het geval is, niet doorberekend aan 

de raad.  

 

Communicatie en participatie 

De agendacommissie en de griffie moeten in het nieuwe stelsel goed grip kunnen houden op de 

stukkenstroom. Alleen als het college en de ambtelijke organisatie in een zo vroeg mogelijk stadium 

onderwerpen en raadsvoorstellen aanmelden voor de LTA kan de LTA als sturingsinstrument worden 

gebruikt. Het is dan ook van belang dat de ambtelijke organisatie goed op de hoogte is van het stelsel 

en dat de lijnen met de agendacommissie kort zijn. Ook moet heldere communicatie plaatsvinden in 

de richting van het college en de ambtelijke organisatie over bijvoorbeeld de mogelijkheden die de 

Inforonde biedt.  

Een belangrijk argument voor het nieuwe vergaderstelsel is dat het voor de burger duidelijker is in 

welke fase de behandeling van een stuk zich bevindt en daarmee ook welke mogelijkheden de burger 

op dat moment heeft om in contact te komen met de raad. Met name goede communicatie via de 

website van de raad kan hieraan bijdragen. 

 

Voortgang 

Wanneer u op 15 december instemt met dit voorstel, zou in het nieuwe kalenderjaar gestart kunnen 

worden met het nieuwe vergadermodel. Om de overgang zo soepel mogelijk te laten verlopen, zullen 

enkele handelingen doorlopen moeten worden. Zie voor een uitgebreide weergave van de 

benodigde stappen het Implementatieplan (bijlage 2). 

Voorgesteld wordt om in het najaar van 2017 een evaluatie uit te voeren, zodat dit evaluatierapport 

als overdracht meegegeven kan worden aan de nieuwe raad, die in het voorjaar van 2018 zal worden 

gekozen.  

 

Dit voorstel komt aan de orde tijdens een speciale AIR d.d. 24 november 2016, de PA d.d. 1 

december 2016 en de raadsvergadering d.d. 15 december 2016. 

 

Duurzaamheid 

Het nieuwe vergaderstelsel heeft geen invloed op de fysieke leefomgeving. 

 

Behandeling tijdens de Politieke Avond 

Behandeling op de Politieke Avond vindt plaats op 1 december 2016. 

                                                           

1 Uitgaande van een uurtarief voor de bode à 40 euro, uurtarief bewaking à 40 euro, 100 consumpties à € 0,50 en nutsgebruik à 35 euro. 
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Kaders 

Artikelen 16, 82 en 84 uit de Gemeentewet. 

 

Bijlagen 

Bijlage 1 Reglement van Orde voor de raad van Lingewaard (2017) 

Bijlage 2 Implementatieplan 

Bijlage 3 Toelichting op het vergaderstelsel 

 

Bemmel, 15 december 2016 

 

de gemeenteraad van de gemeente Lingewaard, 

de griffier, de voorzitter, 

 

 

Th.G.L. Greep M.H.F. Schuurmans-Wijdeven 

 


